
Generalforsamling 2025                      
Formandsberetning

Ja, så er 2024 allerede slut, og det er tid at samle op på året der gik. Jeg synes, vi har været ret 
aktive, og fået sat mange aftryk i løbet af året. 
Jeg kom til at tænke på sangen med Sigurd Barrett: ”Hvor du sætter din fod – bli’r der spor af din 
fod”. Og vi sætter jo alle sammen vores spor her på jorden. Nogle sætter mange spor, andre sætter 
få spor, men de er jo lige vigtige for eftertiden. Derfor er det så vigtigt at få nedfældet sin 
livshistorie, så der er et ”spor” for eftertiden. Man kan jo skrive om sin livsgerning, sin familie, sin 
arbejdsplads, en virksomhed  - aflevere billeder til Arkivet. Så giver det nemlig mening, at vi sidder 
og arkiverer billeder og arkivalier. Så ligger folks ”fodspor” i Arkivet, og som sagt: nogle sætter 
mange spor – andre kun få, men de få kan jo være lige så vigtige.

Men nu til en gennemgang af vores aktiviteter:
5. jan. Vi startede året med vores traditionelle Helligtrekonger fest i Vallekilde/Hørve Idræts- og 
Kulturcenter, hvor 47 festglade personer deltog. Det var vældig god mad, som blev serveret og 
præsenteret så flot af kokken Tue. Efter maden var der kaffe og kage, og imens fik vi underholdning
af kirkesanger Lisser Bak fra Vallekilde. Hun havde Rasmus Bak på guitar med til godt 
akkompagnement. Som sædvanlig sluttede vi af med amerikansk lotteri, og alle gav udtryk for, at 
det havde været en god aften!

8. febr. Vi havde foredrag i Aksen med Henning Frandsen, som vi har haft med andre emner, men 
denne gang hed foredraget ”Årets gang”. Vi hørte om traditioner ved bryllup, jul, nytår, fastelavn, 
sankte Hans m.m. Vi hørte, hvor traditionerne stammer fra og hvordan de har ændret sig gennem 
tiderne, - ligeledes er der forskelle i traditioner fra egn til egn. Kun 25 mødte op denne aften.
20. marts. Årets generalforsamling blev afholdt i Aksen. Efter vi havde sunget en sang, blev Arne 
Andersen valgt som aftenens dirigent, og han ledte os flot igennem alle punkter på dagsordenen: 
Først formandens beretning. Det reviderede regnskab var lagt frem. Der var indkommet et forslag 
fra bestyrelsen om vedtægtsændringer. Ændringen bestod i antallet af bestyrelses-medlemmer, og 
forslaget blev godkendt. Alle, som var på valg, blev genvalgt. Efter kaffe og toast fortalte Ebbe 
Skak om sit liv og om at have været ansat som lærer i 40 år på Fårevejle Fri- og Efterskole. For de 
40 år fik han jo en fortjeneste medalje og var således i audiens hos Dronningen for at takke. Det var 
en stor oplevelse for ham. Der var et vældigt flot fremmøde med 51. pers.

17. apr. Der var foredrag i Aksen med præst og provst Karin Bundgaard. Karin fortalte om sit liv 
fra skolegang i Jyderup ved Vig, til at hun som ny-ordineret præst havde vikariat i Gislinge og 
senere præsteembede 8 år i Skibby. Dernæst fast embede i Asnæs i 10 år. Det var et sted, hun var 
glad for at være, men hun havde jo også ambitioner, og da lejligheden bød sig, søgte hun embedet 
som provst i Ods Herred, - og fik det. I 2018 flyttede hun derfor med familien til Nykøbing Sj, hvor 
hun også er deltidspræst. En rigtig dejlig aften, hvor ca. 70 personer var mødt op.

15. maj. Der havde vi byvandring i Bjergesø med Tine Schulz. Det foregående år havde hun jo en 
fortælleraften i Aksen om Bjergesø, og nu skulle vi så se byen med egne øjne. 27 pers. var mødt op 
ved Bålhytten, og vi gik med Tine og fik forklaring på næsten alle ejendomme. I udkanten lå den 
lille beboelse, som havde været stationsbygning i de år Hørve/Værslev banen eksisterede. 
Derudover har der jo været købmand, brødudsalg, slagter, mejeri, skole, alderdomshjem m.m. Der 
er en meget aktiv beboerforening, Bjergesø Bylaug, som Tine er formand for. De har bygget 
Bålhytten, - et udendørs forsamlingshus, har planer om et orangeri, og plads til udendørs lege. Vi 
sluttede af ved Bålhytten med kaffe/kage og udsigt til den smukkeste  røde solnedgang.
28. aug. Der havde vi igen en yderst vellykket byvandring i Høve med Michael Andersen. Vi 
mødtes ved Høve Hjemmeværnsgård, hvor de ca. 75 fremmødte fik fortællingen om 
Hjemmeværnsgårdens historie.



Første stop var foran den tidligere slagterbutik. Dernæst gik vi lidt op ad Møllestræde og hørte 
historien om den ende af byen op til møllen. Michael er jo født og opvokset i Høve, hvor hans 
bedstefar og senere far havde Høve bageri, så han har en masse viden om byens historie. Som i så 
mange andre små byer har der jo været både smed, cykelsmed, slagter, bageri, frisør, skole, brugs 
og sågar 2 købmænd, og mange store gårde. Mange gårde ligger der stadig, men uden kvægbedrift. 
Vi gik ad den lille sti til Solvænget og kom forbi det gamle museum, som der også engang var i 
byen. Det blæste meget op til aften, så det var ikke alle, der blev til hyggeligt samvær bagefter ved 
Hjemmeværnsgården.

14. sept. Vi deltog som sædvanlig i Fritidsborgers høstmarked ved Svømmehallen. Igen en dejlig 
dag med mange gæster i vores bod.

24. okt. Der havde vi en dejlig bustur til Egholm Museum. 36 pers. var mødt op ved Asnæs 
Bibliotek og Grandløse Bussen sørgede for transporten. Det var en smuk tur i det skønne 
efterårsvejr – via Holbæk/Munkholmbroen derop og via Vipperød hjem. Museet gav en kop kaffe, 
da vi ankom. Derefter fik vi en fremragende rundvisning i den enorme store samling af gamle våben
og genstande fra 2. Verdenskrig.
Vi havde medbragt en pålægsbolle og lidt drikkelse, som vi måtte sidde inde og nyde efter 
rundvisningen – og Museet havde mere kaffe på kanden. Der var tid til, at vi selv kunne gå rundt og
studere det hele nærmere, inden vi satte kursen mod Asnæs. Alt i alt en spændende og vellykket tur!

25. okt. Til Kulturnatten havde vi igen plads i Aksen sammen med slægtsforsker og Arkivet. Der 
var mere stille og roligt, end der plejer at være, men der var også færre foreninger tilmeldt i år.

20. nov. Vi havde foredrag i Aksen med Jesper Koch. Vi fik et spændende foredrag om Jespers 40 år
i Det danske Beredskab. Bl.a. hans tid som brandmand, holdleder og brandinspektør i Asnæs og 
Odsherreds Brandvæsen. Jesper har også været aktiv i uddannelsen af brandkadetter. Vi hørte 
historien om den gamle hestetrukne brandsprøjte, der havde til huse på Møllegården og senere i den
røde bygning ”kartoffeltørreriet” på NKT. Fra 40’erne/50’erne da bilerne kom til, havde man et par 
brandbiler på en lille station på Nygade 4, indtil der i 1988 blev bygget den nuværende station på 
Nygade 15, og Falck overtog både biler og mandskab.
Endelig hørte vi om nogle af de store brande, Jesper har været med til: storbranden i Vindekilde, 
Vig Hallen, Højby Hallen og Dragsholm Slot (køkkenet).
Der var mødt 40-45 pers. op og deriblandt nogle tidl. kollegaer.
En spændende aften! 

11. dec. Vore juleafslutning på medlemseftermiddage med gløgg og æbleskiver og julesange. Vi 
havde besøg af Lissi Thomsen og Michael Andersen, som fortalte historien om P. Krog Geneser og 
hans humørlegat. Der var rigtig god tilslutning med 42 pers., og efter kaffen og småkager kunne vi 
ønske hinanden god jul!

Udover de 10 arrangementer har vi jo medlemsarbejdsdag onsdag i lige uger både forår og efterår – 
omkring 20 pers. som arbejder med billeder og slægter. Og jeg ved godt, jeg gentager mig selv, men
vi vil så gerne have nogle artikler til bladet om jeres barndom, skolegang, uddannelse, og er der 
nogle, som ikke rigtig kan komme i gang, kan vi måske hjælpe lidt.

Dernæst vil jeg rette en stor tak til alle med- og ikke medlemmer, fordi I møder så talstærkt op til 
næsten alle arrangementer!

Tak til alle annoncører i Arilds Tidende!



En stor tak til Jens Hjorth og Kim Mariegaard for et altid godt samarbejde i Arkivet. Og tak til Sara
(vores nye biblioteksleder) og det øvrige bibliotekspersonale for jeres hjælpsomhed og rare måde at 
være på.

Endelig skal der lyde en stor og varm tak til bestyrelsen for et godt samarbejde og jeres støtte til 
mig! Vi har altid nogle stille og rolige bestyrelsesmøder, og I er alle sammen så hjælpsomme til 
arrangementer. Det værdsætter jeg meget!

Tak for ordet!


